
گروه راه و شهرسازي|
آنگون��ه كه مع��اون وزي��ر راه و شهرس��ازي و مدير 
 عامل ش��ركت راه آهن اعلام كرده، »ساخت راه آهن 
سريع السير تهران-مشهد به حدود 20 ميليارد دلار 
اعتبار نياز دارد كه قاعدتا روش هاي تامين مالي اين 
پروژه متنوع خواهد بود چراكه رقم بالا اس��ت و يك 
بخش از تامي��ن مالي  هم از محل اس��تجازه نفت و 

ميادين نفتي خواهد بود.«
به گزارش »تع��ادل«، 17 مهر س��ال 89، با حضور 
رييس دولت دهم عمليات اجراي��ي احداث آزادراه 
قم- تهران – مشهد )حرم تا حرم( و قطار سريع السير 
تهران- مش��هد با س��رعت 350 كيلومتر در ساعت 
به عن��وان بزرگ ترين پروژه تاريخ كش��ور و منطقه 
آغاز ش��د.19 آذرس��ال 89 نيز صاح��ب محمدي، 
مديرعامل وقت راه آهن جمهوري اس��لامي ايران از 
آغاز مذاكرات فني ايران و چين درباره س��اخت راه 
آهن س��ريع السير تهران- مش��هد در 10 روز آينده 
خبر داد. محمدي كه به چين س��فر كرده بود، گفته 
بود، در صورت توافق نهايي، خط آهن س��ريع السير 
تهران- مشهد با قطارهايي با سرعت 350 كيلومتر 
در ساعت ايجاد خواهد شد. موضوع ساخت راه آهن 
سريع السير تهران- مشهد در دست مذاكره است و در 
سفر چين، نمايندگان وزارت راه و ترابري و وزارت راه 
آهن چين مشخص شدند. مرحله نخست اين طرح 
مربوط به مسير تهران- مشهد است و در مرحله دوم 
مسير تهران - قم- اصفهان خواهد بود.« اما همانطور 
كه همه مي دانيم تا كنون پروژه قطار س��ريع السير 
تهران- مشهد عملياتي نش��ده است و اين در حالي 
است كه اين مس��ير پر تقاضاترين مس��ير هوايي و 
جاده اي و ريلي كشور به شمار مي رود و در شرايطي 
كه كشور با كمبود هواپيما مواجه است، وجود چنين 
راه آهني مي توانس��ت كمك بزرگي به حمل و نقل 
مس��افر در ايران داشته باش��د. ميعاد صالحي، مدير 
عامل ش��ركت راه آهن جمهوري اس��لامي ايران اما 
ديروز در گفت وگو با ايلن��ا درباره تامين مالي پروژه 
قطار سريع الس��ير تهران- مشهد و احتمال استفاده 
اين پروژه از تهاتر نفتي اظهار داش��ت: ساخت قطار 
سريع السير تهران- مشهد بزرگ ترين پروژه عمراني 
تاريخ خواه��د بود. 10 ميليارد دلار تهاتر نفتي براي 
نوسازي ناوگان ريلي و ساخت خطوط راه آهن در نظر 
گرفته شده است اما زماني كه استجازه رهبري براي 
تامين مالي چند پروژه ريلي از محل تهاتر نفتي گرفته 
شد، هنوز طرح راه آهن سريع السير تهران- مشهد 
در حال بخش هاي طراح��ي اوليه برآورد قيمت بود 
و قيمت نهايي نشده بود اما اتفاقا در همان استجازه 
رهبري به اين پروژه هم اش��اره و گفته ش��ده وقتي 
برآورد قيمت، نهايي ش��د اين پروژه هم به فهرست 

پروژه هاي مشمول استجازه رهبري اضافه شود.
وي گفت: البته تامين مالي اين پروژه مجزا از 5 پروژه 
در ليست ارايه شده خواهد بود. در حال حاضر برآورد 
قيمت پروژه راه آهن تهران- مش��هد در حال نهايي 

شدن است و بعد از تاييد، قيمت اعلام مي شود.
معاون وزير راه و شهرس��ازي تاكيد كرد: با توجه به 
اينكه راه آهن تهران- مش��هد حدود 900 كيلومتر 
خط سريع السير بوده، برآورد قيمت اين پروژه حدود 
20 ميليارد دلار اس��ت كه قاعدتا روش هاي تامين 
مالي اين پروژه متنوع خواهد بود چراكه رقم بالا است 
و يك بخش از تامين مالي ها هم از محل استجازه نفت 
و ميادين نفتي خواهد بود و بخشي از درآمدها به اين 

حوزه اختصاص پيدا مي كند. 
صالحي افزود: دول��ت براي آغاز اج��راي اين پروژه 
اهتمام داشت و اتفاقا در جلسه آخر قبل از شهادت، 
رييس جمهور به اين موضوع تاكيد داشتند و مقامات 

عالي كش��ور و وزرا هم در اين جلسه حضور داشتند 
و بنا است كه اين مس��ير ادامه پيدا كند. وي درباره 
سرعت اين راه آهن سريع السير و كاهش مدت زمان 
سفر ريلي به مشهد ادامه داد: سرعت قطار سريع السير 
تهران- مش��هد 300 كيلومتر بر ساعت پيش بيني 

شده است.

   آغاز تزريق دلارهاي نفتي 
به مسكن دولتي

مديرعامل راه آهن كش��ور در حالي از تزريق منابع 
نفتي به پروژه راه آهن سريع السير تهران- مشهد خبر 
داده كه به گفته مسوولان دولتي از 20 خرداد سال 
1403، تزريق 2 ميليارد دلار منابع حاصل از فروش 
نفت به مسكن دولتي آغاز شد. آنگونه كه محمدرضا 
مهديار اسماعيلي، رييس هيات مديره صندوق ملي 
مس��كن اعلام كرد، 10ه��زار و 195 ميليارد تومان 
از منابع نفتي 2 ميليارد دلاري مربوط به اس��تجازه 
رهبري در بخش نخست براي پروژه هاي نهضت ملي 
مسكن وصول شد. مهديار اسماعيلي همزمان از ارايه 
پيش��نهاد افزايش وام ساخت نهضت ملي مسكن به 
700 ميليون تومان خبر داد و گفت: س��ازمان امور 
مالياتي از 1۶500 ميليارد تومان وصول ماليات سهم 

صندوق، 8 همت را پرداخت كرده است.
با توجه به اين موارد به نظر مي رس��د، مساله تامين 
مالي مس��كن دولتي تا حدي از حالت بحران خارج 
 ش��ده و رو به رون��ق دارد و از همين رو، بخش��ي از 
عقب ماندگي شديد وعده ساخت 4 ميليون مسكن 
در 4 سال جبران خواهد شد. اما فوري ترين اثر تزريق 
دلار نفتي به مس��كن، افزايش عرضه ارز و در نتيجه 
كاهش قيمت آن در كوتاه مدت خواهد بود. پيش از 
اين، هادي عباسي، معاون مس��كن و ساختمان در 
اين باره گفته بود: قرارداد س��پرده گذاري 2 ميليارد 
دلاري صندوق توسعه ملي با هدف حمايت از طرح 
نهضت ملي مس��كن عرضه ارز را افزايش مي دهد. او 
با بيان اينكه بايد دارايي ها را در اقتصاد فعال كرده و 
آن را از حالت پارك خارج كرد، اظهار كرده بود: اين 
قرارداد عرضه ارز را افزايش مي دهد و اين اقدام مثبت 

و مباركي است.

   ايده تهاتر را چه كسي مطرح كرد؟
به گزارش »تعادل«، نخس��تين بار، رستم قاسمي، 
وزير س��ابق راه و شهرس��ازي در تاريخ 8 ش��هريور 
1400، درس��ت يك هفته پس از كسب راي اعتماد 
اعلام كرده بود، اين وزارتخانه آمادگي دارد، ساخت 
و انج��ام پروژه هاي ريلي، جاده اي و دريايي را با نفت 
تهات��ر كند. او كه در يك برنام��ه تلويزيوني صحبت 
مي كرد، با تاكيد بر روش تهاتر براي افزايش جذابيت 
سرمايه گذاري بخش خصوصي گفته بود، به دنبال 
تهاتر نفت با س��اخت و انجام انواع پروژه هاي ريلي، 
جاده اي و دريايي هس��تيم. پس از اظهارات رس��تم 
قاسمي درباره تهاتر نفت، اين ايده بارها از سوي او و 
ساير مسوولان دولتي براي انجام كارهاي مختلف يا 
حتي وصول مطالبات از كشور همچون عراق مطرح 
ش��د. اما در عمل – دس��ت كم درباره پروژه مسكن 
دولتي - تاكنون اين وعده فارغ از نقاط قوت و ضعف 

آن اجرايي نشده است.

   نقاط ضعف و قوت تهاتر؟
تهاتر يكي از روش هاي باس��تاني براي مبادله كالا با 
كالا يا كالا با خدمات اس��ت ك��ه در غياب »پول« به 
عنوان ابزار مبادله مورد اس��تفاده بوده اس��ت. تهاتر 
البت��ه در دوران مدرن و معاص��ر در موارد معدودي 
مورد استفاده داشته و دارد. استفاده از اين روش، به 
ويژه در شرايطي كه نظام پولي و بانكي كشور تحريم 
است و امكان جابه جايي پول وجود ندارد يا به سختي 
و با هزينه هاي ب��الا انجام مي ش��ود، مي تواند براي 
كشورهاي تحت تحريم از جمله ايران مفيد باشد. چه 
آنكه به باور كارشناس��ان اقتصادي، تهاتر نفت به هر 
حال بهتر از بايكوت كامل فروش نفت است. چرا كه 
بايكوت فروش نفت، باعث مي شود تا چاه هاي نفت 
كشور با مشكل مواجه ش��وند. در اين ميان، يكي از 
مسائل مهم، تعيين نرخ نفت براي تهاتر دربرابر كالا 
اس��ت. كارشناسان بر اين باور ند كه نرخ نفتي كه در 
ازاي كالا و خدمات تهاتر مي شود بايد با قيمت هاي 
اس��تاندارد محاس��به ش��ود. از س��وي ديگر، بحث 
تهاتر نفت مي تواند منجر به ب��روز برخي رفتارهاي 
سوداگرانه شود و به فساد دامن بزند. از اين رو، تقويت 

نهادهاي نظارتي بر ش��يوه تهاتر نفت ضروري است. 
عدم انتقال تكنولوژي با استفاده از شيوه تهاتر يكي 

ديگر از معايب تهاتر نفت به شمار مي رود.

 ۴ حالت متصور براي تهاتر نفت 
با ساختمان سازي

به گفته فرهاد بيضايي، كارش��ناس مسكن 4 حالت 
در تهاتر نفت با س��اخت و س��از قابل تصور است: در 
حالت اول، پيمانكار ارز مورد نياز را وارد كشور كرده 
و در كش��ور تبديل به ريال كند؛ اما سوالي كه پيش 
مي آيد اين اس��ت كه اگر اين امكان وجود دارد، چرا 
صادرات نفت از اين طريق ص��ورت نگيرد تا نه تنها 
در يك قرارداد اجباري كه ب��ا اختيار كامل اقدام به 
توسعه كرد؟ در حالت دوم، پيمانكار، ما به ازاي نفت 
وارداتي خود مصالح ساختماني وارد كشور كند كه 
ضمن تعطيلي كارخانجات داخلي هزينه ساخت را 
به علت افزايش هزينه حمل و نقل بيشتر خواهد كرد 

و عقلاني نخواهد بود.
در حالت سوم، پيمانكار، كالاهاي وارداتي ديگر وارد 
كشور كند و با تبديل آن به ريال در كشور امكان تأمين 
مصالح و ساخت فراهم شود. اين روش علاوه بر افزايش 
واردات با توجه به حجم نقدينگي ثابت در كشور منابع 
جديدي براي تأمين مالي خل��ق نخواهد كرد.  پرده 
چهارم به اين صورت است كه پيمانكار همان گونه كه 
نفت دريافت كرده است، با تأمين كنندگان سيمان و 
فولاد )مثلًا در تركيه يا چين( تسويه خواهد كرد. به نظر 
مي رسد اين روش، گونه ديگري از خروج ارز از كشور 
خواهد ب��ود و برعكس روش ه��اي صادراتي كه افراد 
ضمانت هايي مبني بر تعهد ورود ارز به كشور دارند در 
اين روش چنين تعهدي نخواهند داشت. اگرچه روش 
چهارم احتمالي ِ تهاتر نفت با ساخت و ساز، با توجه به 
سهولت تأمين ارز در كشور مبدأ، از جذابيت نسبي نيز 
برخوردار خواهد بود، اما مانع پيش روي آن مشكلات 
ناش��ي از خروج ارز از كشورهايي مانند تركيه و چين 
به كشور ثالث ديگر خواهد بود كه اين روش به خاطر 
جذابيت هايي كه نسبت به روش هاي ديگر دارد احتمالًا 
با استقبال بيشتري مواجه مي شود اما به خروج راحت 

دارايي از كشور منجر خواهد شد.
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فرار بليتي ۲۰ درصد مسافران 
در خطوط تندرو اتوبوس

نصب دس��تگاه هاي كارتخ��وان در اتوبوس ها س��ابقه 
چندس��اله دارد، اما اين روزها خرابي اين دس��تگاه ها 
علاوه بر اينكه مشكلاتي براي مس��افران ايجاد كرده، 
سبب فرار بليتي نيز شده است. به گزارش ايسنا، مهدي 
عليزاده مديرعامل شركت واحد اتوبوسراني شهر تهران 
 ABT در اين باره مي گويد: با توجه ب��ه راه اندازي پروژه
)سيستم حساب كاربري مبتني بر اعتبار شهروندي( 
در سطح ش��هر تهران تاكنون 485 دستگاه كارتخوان 
جهت تجهيز ايس��تگاه ها خريداري و تحويل مناطق 
اتوبوسراني شده است. عليزاده در مورد علل عمده فقدان 
يا خرابي دستگاه هاي كارتخوان در برخي ايستگاه هاي 
اتوبوس با تأكيد بر اينكه شركت واحد اتوبوسراني صرفا 
بهره بردار تجهيزات مذكور بوده و كليه مسووليت هاي 
 فني و اجرايي پروژه كارت بليت اعم از تاييد تجهيزات و

 نرم افزار هاي سطح تجهيز و ... با سازمان فناوري اطلاعات 
ش��هرداري تهران، مي گويد: با اين احتس��اب برخي از 
مشكلاتي كه در بهره برداري دستگاه ها مشاهده شده، 
در حال رفع هستند و مي توان هنگ كردن دستگاه هاي 
در معرض تابش نور خورش��يد و حرارت بالا با توجه به 
شرايط ايستگاه و طولاني شدن زمان قرائت برخي از كارت 
بليت ها را از مشكلات عمده دستگاه هاي كارتخوان عنوان 
كرد. وي در مورد ميزان فرار بليت مسافران نيز با تأكيد 
بر اينكه فرار بليت در ايستگاه هاي خطوط تندرو حدود 
20 درصد است، مي گويد: شايد يكي از دلايل عمده فرار 
بليتي ايزوله نبودن سازه ايستگاه هاي اتوبوس باشد كه 

بايد اين مساله حل و فصل شود.

گرانفروشي بليت در برخي 
ايستگاه هاي مترو تهران

برخي از ايستگاه هاي مترو كه اقدام به فروش نقدي بليت 
مي كنند با بهانه نداشتن پول خرد، بليت تك سفره را به 
جاي نرخ مص��وب 4200 تومان به مبلغ 5000 تومان 
يعني 17.2 درصد گران تر از نرخ مصوب آن مي فروشند!

ب��ه گزارش تس��نيم، برخي از ايس��تگاه هاي مترو كه 
 اقدام به فروش نقدي بليت مي كنند به بهانه نداشتن 
»پول خرد«، بليت تك سفره به قيمت مصوب 4200 
تومان را 5000 تومان مي فروش��ند! نرخ مصوب بليت 
تك س��فره مترو كه توسط شوراي شهر تهران مصوب 
ش��ده اس��ت رقم 42 هزار و ۶45 ريال است. از ابتداي 
ارديبهشت س��ال جاري مصوبه افزايش قيمت بليت 
مترو اجرا ش��ده كه رقم آن 42 هزار و ۶45 ريال )كمي 
بيش از 4200 تومان( اس��ت و اگر شهروندي بخواهد 
به صورت نقدي اين بليت را از ايستگاه ها بخرد صرفاً بايد 
735 ريال، مبلغ اضافي بپردازد. برخي از شهروندان با 
تماس با تسنيم ضمن گلايه از گران فروشي در برخي از 
ايستگاه هاي مترو تاكيد كرده اند كه مسوولان باجه در 
ارتباط با اين گران فروشي نيز رفتار مناسبي را ندارند و 

از پس دادن مبالغ اضافي به مسافران امتناع مي كنند.

به كارگيري تاكسي هاي برقي در 
فرودگاه ها، راه آهن و ترمينال ها

مديرعامل س�ازمان مديريت و نظارت بر تاكسيراني 
ش��هر تهران از به كارگي��ري تاكس��ي هاي برقي در 
فرودگاه ها، راه آهن و ترمينال ها جهت خدمت رساني 
بهينه به شهروندان خبر داد. به گزارش ايسنا، شادي 
مالكي با اش��اره به رويكرد ش��هرداري تهران نسبت 
به هواي پاك و اس��تفاده از تاكسي هاي برقي، گفت: 
سياست برقي سازي در دوره جديد مديريت شهري با 
قدرت پيگيري مي شود و استفاده از تاكسي هاي برقي 
در پايتخت با برنامه ريزي مناسب در حال اجرايي شدن 
اس��ت. وي افزود: به منظور تحقق قانون هواي پاك، 
برقي س��ازي وسايل حمل  و نقل عمومي و همچنين 
ترغيب، تش��ويق و حمايت از اين طرح مل��ي و آغاز 
حركت به سمت گسترش زيرساخت هاي شهري براي 
جذب حداكثري استفاده از اين نوع خودرو در دستور 
كار است. مديرعامل س���ازمان مديريت و نظارت بر 
تاكسيراني شهر تهران از فعال سازي تاكسي هاي برقي 
در فرودگاه حضرت امام خميني )ره( خبر داد و گفت: 
بنا داريم در ساير اماكن پرتردد نيز از اين تاكسي هاي 

برقي استفاده كنيم. 

 ART آخرين خبر از راه اندازي
در تهران

معاون حمل و نقل و ترافيك شهردار تهران آخرين 
خب��ر از راه اندازي ART در ته��ران را اعلام كرد. به 
گزارش تسنيم، محس��ن هرمزي درباره راه اندازي 
تراموا در تهران اظهار كرد: س��ال گذشته در جلسه 
شوراي عالي ترافيك كش��ور مسيري براي حمل و 
نقل ريلي جديد در تهران در محور ميدان آزادي تا 
پايانه ش��رق جديد تعيين و تصويب شد تا بر اساس 
آن تراموا جايگزين اتوبوس هاي بي آرتي در اين مسير 
شود.  وي ادامه داد: از سال گذشته مطالبات اين مهم 
آغاز شد و توافقي با وزارت دفاع انجام داديم تا بر اساس 
آن از ظرفيت اين وزارتخانه ب��راي راه اندازي تراموا 
اس��تفاده كنيم اما در كنار اين امر، توافقاتي با يكي 
از توليدكنندگان تراموا در دنيا كه در چين صاحب 
صلاحيت است نيز انجام داديم. معاون حمل و نقل و 
ترافيك شهردار تهران تصريح كرد: بر اساس توافقات 
مذكور قرار اس��ت تا پايان ش��هريور ي��ك رام قطار 
ترامواي چرخ لاستيكي كه از آن به عنوان ART ياد 
مي شود وارد كشور شود و مورد تست قرار گيرد، يك 
رام ديگر نيز در مهرماه وارد خواهد شد و اگر تست آنها 
موفقيت آميز بود قرارداد توليد انبوه آن آغاز شود.  وي 
با بيان اينكه اين تراموا با چرخ لاستيكي حركت مي كند 
بنابراين با موضوع برق بالاسري مواجه نيستند و در 
آرايش شهري نظم جديد ايجاد خواهند كرد، تصريح 
كرد: از روز گذشته كارشناسان چيني كه در طراحي اين 
تراموا فعاليت دارند، وارد كشور شدند و اكنون در حال 

پيشبرد كار با شركت متروي تهران هستيم. 

 سامانه املاك 
مسير درست مبارزه با احتكار مسكن

در آخرين گزارش منتش��ر شده از سوي جهانگير 
رحيمي، مديركل حسابرسي سازمان امور مالياتي 
كشور، گفته شده كه از 1100 واحد مسكوني خالي 
در كش��ور مبلغ 150 ميليارد توم��ان ماليات اخذ 
شده است. اين رقم براي هر واحد مسكوني حدودا 
13۶ميليون تومان است كه نشان مي دهد اين بار 
دانه درش��ت ها هدف ماليات ستاني دولت بوده اند. 
قانون »ماليات بر خانه هاي خالي« در سال 1399 
توسط مجلس شوراي اسلامي تصويب شد و سامانه 
»املاك و اس��كان« به عنوان بازوي اجرايي دولت 
براي انجام اين قانون مشخص شد. مهم ترين هدف 

اين قانون، مبارزه با احتكار مسكن است. 
به گزارش ايس��نا، رحيمي در گزارش خود اظهار 
كرد: »اخذ ماليات از خانه هاي خالي از سال 1401 
در دستور كار سازمان امور مالياتي قرار گرفته است. 
تعداد خانه هايي كه در سال 1400 شناسايي شده، 
۶۶ هزار و ۶00 خانه اس��ت كه مربوط به 40 هزار و 
580 مالك است. همچنين تعداد خانه هاي خالي 
از سكنه كه در سال 1401 مشمول ماليات شده اند، 
بالغ بر 58 هزار و 587 اس��ت. مجموع ماليات اخذ 
شده طي اين دوسال نيز 150 ميليارد تومان بوده 
كه از تعداد يك هزار و 100 خانه اخذ شده است.« 

دولت سيزدهم پس از نه سال كه از تصويب قانون 
»ماليات هاي مستقيم« مي گذشت و دولت وقت 
موظف به اجراي آن از طريق سامانه املاك و اسكان 
شده بود، اين س��امانه را در اوايل س��ال جاري راه 

انداخت. 
براساس داده هاي منتشر شده از طرف وزارت راه و 
شهرسازي، تاكنون 5۶0هزار واحد مسكوني خالي 
در كشور شناسايي شده و 180هزار واحد آن به بازار 
مسكن بازگردانده شده اس��ت. آنچه كه اين ارقام 
نشان مي دهد شروع درست مسير مبارزه با احتكار 
مسكن اس��ت كه دولت چهاردهم هم طبق قانون 

موظف به ادامه آن است. 
مه��رداد بذرپاش، وزي��ر راه و شهرس��ازي دولت 
سيزدهم درخصوص عملكرد اين وزارتخانه براي 
تكميل س��امانه املاك و اس��كان گفته است: »در 
ابتداي دولت سيزدهم قانون جهش توليد مسكن 
تصويب و ابلاغ شد كه كمك حال دولت در بخش 
مسكن بود. همچنين با تصويب قانون ساماندهي 
بازار زمين، مس��كن و اجاره بها، و راه اندازي سامانه 
املاك و اسكان، امكان شناسايي خانه هاي خالي 
و عرضه آنها به بازار مس��كن ميسر شد. در همين 
رابطه 120هزار خانه خالي شناسايي و به سازمان 
امور مالياتي براي اخذ ماليات معرفي شد. اين اقدام 
سبب ش��د تا 180هزار خانه خالي به بازار مسكن 

عرضه شود.« 
نماين��دگان مجلس نيز پيش تر بر نقش س��امانه 
املاك و اس��كان در مبارزه با احتكار مسكن تاكيد 
كرده بودند. در اين خصوص، جعفر قادري، نماينده 
مردم شيراز در مجلس شوراي اسلامي گفته است: 
»براي جلوگيري از احتكار و س��فته بازي در حوزه 
مسكن بايد خانه هاي خالي شناسايي شوند، يكي از 
روش هاي شناسايي خانه هاي خالي، تكميل سامانه 

املاك و اسكان است.« 
حالا در آغاز كار دولت چهاردهم، بايد ديد، مسيري 
كه تاكنون براي تكميل اين سامانه و مبارزه با احتكار 
مسكن طي شده است؛ چگونه ادامه خواهد يافت و 

مساله خانه هاي خالي چطور حل خواهد شد؟

راهكار برون رفت از بحران مسكن
يك كارشناس مسكن گفت: بهترين روش براي مديريت 
حوزه مسكن كشور، ارايه خدمات روبنايي و فراهم كردن 
زيرساخت ها از جمله عرضه زمين براي مردمي سازي 
است. عباس جهانبخش عضو هيأت عملي دانشگاه هنر 
اصفهان در خصوص راهكار برون رفت دولت چهاردهم از 
بحران مسكن به مهر گفت: دولت هاي گذشته، مدل هاي 
مختلفي از شيوه هاي متفاوت براي حل بحران مسكن 
را اس��تفاده كرده اند. از مدل حصر زمين ش��هري و در 
نتيجه گران كردن شهر و مسكن مهر تا مدل واگذاري 
زمين براي ساخت خانه هاي يك طبقه در نهضت ملي 
مسكن از انواع شيوه هايي بوده كه در اين سال ها مورد 
استفاده قرار گرفته است. در نتيجه همه اين تجربياتي 
كه در اين سال ها كسب شده، بيشترين سرعت ساخت 
براي واگذاري زمين به مردم و مردمي سازي مسكن بوده 
است. مدلي كه دولت سيزدهم با عملگرايي به آن رسيد.

وي افزود: در حالي كه معادلات نظري حركت به سمت 
مردمي سازي را درست نمي دانست اما در عمل بود كه 
دولت متوجه شد، هر چه در ساخت مسكن ورود نكند، 
مردم رضايت بيشتري دارند و محلي براي اختلاف بين 
مردم، پيمانكار و نارضايتي از دولت ايجاد نمي شود. چون 
اگر يكي از طرفين به تعهد خود عمل نكند، دولت بايد 
پاسخگو باشد. جهانبخش در مورد بهترين مدل توليد 
مسكن براي گذر از بحران اين روزهاي مسكن اظهار كرد: 
بهترين روش فراهم كردن زيرساخت ها و ارايه خدمات 
روبنايي از جمله عرضه زمين براي مردمي سازي است. 
البته نياز است يك وجه جمعي وجود داشته باشد. آقاي 
عبدالعلي زاده در زمان وزارت اعتقاد داشتند، نبايد به 
محدوده شهرهاي حتي يك وجب اضافه شود تا شهر 
گران شده و از مهاجرت به آنها جلوگيري شود. بالطبع، 
اين يك روش است ولي در مقابل آن مي توان خانه خوب 
با قابليت توليد و اشتغال را در مناطقي كه از منظر آمايش 
سرزميني مناسب هستند، اعطا كرد تا تقاضاي مهاجرت 
به شهرهاي بزرگ پايين بيايد. اين كارشناس مسكن 
تصريح كرد: يعني به جاي آنكه زندگي در ش��هرهاي 
بزرگ را گران كنيم تا به آنها مهاجرت نشود، مي توان در 
ديگر مناطق كشور جذابيت هاي بيشتري ايجاد كرد تا 
نياز به مهاجرت به شهرهاي بزرگ وجود نداشته باشد. 
دولت سيزدهم نيز با همين نگاه در »بنياد مسكن« به 
دنبال جذابيت هايي از اين دست و در نتيجه مهاجرت 

معكوس بود.

ايده ساخت ريل قطار سريع السير ۲۰ ميليارد دلاري تهران-مشهد با پول نفت

تشكري هاشمي: شهرداري اطلاعاتِ حوزه حمل و نقل را به طور دقيق در اختيار شورا قرار نمي دهد

»تهاترنفت«روياي14سالهراتحققميبخشد؟

سانسور اطلاعات حمل و نقل توسط شهرداري پايتخت
رييس كميسيون عمران و حمل و نقل شوراي شهر 
تهران گفت: بارها در صحن ش��ورا، ش��هرداري اعلام 
كرده است كه 15 درصد پيش پرداخت مترو را از دولت 
گرفته ايم و به طرف خارجي پرداخت كرده ايم، اما الان 
اعلام مي كنند كه 9.7 پرداخت شده و آن هم شهرداري 

از جايي قرض كرده و از دولت نگرفته است.
سيد جعفر تشكري هاشمي، رييس كميسيون عمران 
و حمل و نقل شورا درباره  عدم تامين نقدينگي وعدم 
شفافيت شهرداري درخصوص موضوعات مرتبط با 
حمل و نقل گفت: مهم ترين مساله در اين خصوص اين 
است كه شهرداري تهران واقعيت ها را به طور دقيق به 
اعضاي شورا منتقل كند تا اگر در جايي لازم است شورا 
به شهرداري تهران كمك كند و حتي اگر لازم است با 
دستگاه هاي ديگر اين مشكل را حل كنيم، اما وقتي كه 
واقعيت ها را بازگو نمي كنند و اين اطلاعات را به موقع در 
اختيار اعضا نمي گذارند، ما فقط شاهد نقصان هستيم و 
در چنين وضعي چه كاري از اعضاي شورا ساخته است؟

وي در گفت وگو با ايلنا ادامه داد: بارها در صحن شورا، 
شهرداري اعلام كرده است كه 15 درصد پيش پرداخت 
مترو را از دولت گرفته ايم و به طرف خارجي پرداخت 
كرده ايم، اما الان اعلام مي كنند كه 9.7 پرداخت شده 
و آن هم ش��هرداري از جايي قرض ك��رده و از دولت 
نگرفته است، يا در بعضي جاها شهرداري به تعهدات 
خود عمل نمي كند به عنوان مثال وقتي ما مي بينيم 
بودجه مصوب داريم، درآمد در شهرداري داشته ايم، اما 
پول پرداخت نمي شود، الان شهرداري بايد بابت اين 

موضوع پاسخگو باشد.

رييس كميسيون عمران و حمل و نقل شورا تصريح 
كرد: ما اگر در صحن ش��ورا به اي��ن موضوعات ايراد 
مي گيريم به اين دليل است كه شهرداري همه مسائل 
را گزارش نمي كند و در جايي كه تعهد و مس��ووليت 
دارد به درستي انجام وظيفه نمي كند. ما وقتي براي 
خريد اتوبوس ها بودجه داريم، چرا اين هزينه از سوي 
ش��هرداري پرداخت نمي ش��ود كه خودروساز گلايه 
نداشته باشد. تشكري هاشمي در پاسخ به اينكه طي دو 
سال اخير شوراي شهر به موضوع حمل و نقل اهميت 
بيشتري داده اس��ت، چرا شهرداري به مصوبات شورا 
پايبند نيس��ت، گفت: حرف ما هم همين است كه ما 
رديف بودجه در مصوبات ش��ورا براي موضوع حمل و 
نقل تعيين كرده ايم، شهرداري هم درآمد داشته است 
و از سوي ديگر خزانه هم شارژ بوده و پول داشته است. 
قرار داد با سازنده منعقد كرده است اما پول را پرداخت 
نمي كند. هيچ توجيهي ما در اين زمينه نمي بينيم و 
هميشه هم با يك سري كلي گويي ها از كنار موضوع 

رد مي شوند.
وي ادام��ه داد: ب��ه عنوان مث��ال م��ا مي گوييم چرا 
هزينه هاي خودروساز پرداخت نمي شود، مي گويند 
ما پرداخت كرده ايم، وقتي پيگيري مي كنيم مي بينيم 
كه ني��ت كرده اند كه يك ملكي را به كارگزار بدهند و 
بعد كارگزار با خودروساز هماهنگ شود، با اين روش 
اتوبوس ساز نمي تواند اتوبوس توليد كند در بخش هاي 
ديگر هم همينطور اس��ت. به نظرم مي رسد كه بايد 
جلسات را مقداري جدي تر با اين دوستان دنبال كنيم و 
به هر شكل بايد شهرداري خود را پاسخگو بداند، اينطور 

كه ما بودجه و برنامه را مصوب كنيم اما محقق نشود، 
اجحاف در حق مردم است.

رييس كميسيون عمران و حمل و نقل شورا در پاسخ 
به اينكه آيا ممكن است در صورتي كه تعهدات عملي 
نشود، سازمان بازرسي يا ديگر نهادهاي نظارتي هم به 
اين مساله ورود كنند، گفت: همه دستگاه هاي مسوول 
بايد اين موضوعات را پيگيري كنند اينگونه نيست كه 
فقط شورا اين موضوع را پيگيري كند، حتما سازمان 
بازرسي كل كشور و ساير دس��تگاه هاي نظارتي اين 

موضوعات را دنبال مي كنند.
تشكري هاشمي اظهار كرد: ما حرف مان اين است كه 
اگر مشكل لاينحلي وجود دارد ما هم قبول مي كنيم 
كه نمي شود اما مي بينيم كه اختيار داريم، قرارداد وجود 
دارد و نياز هم داريم اما اتفاقي نمي افتد ما اين را به عنوان 
تخطي از برنامه ها بايد پيگيري كنيم و بايد مطالبه گر 
باشيم. اينكه برخي از دوستان در شورا اعلام مي كنند 
كه بايد قسمت پر ليوان را ببينيم نه اينگونه نيست ما 
قرار نداريم كه قسمت پر ليوان را مبناي كار بگذاريم 
ما يك ليوان كار تعريف كرده ايم و بايد يك ليوان كار 
انجام شود. كسي حق ندارد بگويد كه چند سي سي را 
من ديده ام كه انجام شده است، اين چند سي سي كه 
وظيفه اش بوده و بايد كامل همانطور كه ما پيش بيني 
كرده ايم محقق شود مگر آنكه بودجه نداشته باشند و 
درآمد محقق نشده باشد كه در اين صورت ما هم هيچ 
ادعايي نخواهيم داشت حتما كمك مي كنيم كه در 
بي پولي بتوانند اداره كنند، اما مش��كل الان بي پولي 

نيست بلكه مشكل الان بي تدبيري است.

   تذكرات همچنان بي پاسخ مانده است
بخشي از تذكرات اعضاي شوراي شهر در جلسه روز 
گذش��ته درخصوص قرارداد چي��ن و اظهارات ضد و 
نقيض شهرداري درباره تامين مالي اين قرارداد از سوي 
دولت ب��ود، ناصر اماني نيز در واكنش به صحبت هاي 
محسن هرمزي با اش��اره به قرارداد شهرداري تهران 
با چين درخص��وص موضوعات حم��ل و نقل گفت: 
»شهرداري بگويد به اولويت اول مديريت شهري در 
طول چهار ماه اخير، چه ميزان اعتبار تخصيص داده 
شده اس��ت؟ ما بارها پرسيديم كه دولت سهم خود را 
پرداخت كرده كه امروز مي بينيم دولت س��هم خود 
را نداده و همان 10 درصد را هم ش��هرداري پرداخت 

كرده است.«
در همين رابط��ه، مهدي اقراري��ان، رييس كميته 
نظارت و حقوقي ش��وراي اسلامي ش��هر تهران در 
ارتباط با عدم پاسخگويي ش��هرداري تهران درباره 
تذكرات اعضاي ش��ورا درباره قرارداد چين گفت: در 
اين خصوص در 18 ارديبهشت ماه سال 1403 من 
در صحن ش��ورا تذكري را دادم ك��ه مربوط به تذكر 
ش��ماره هفتاد و يكم بود كه در اين تذكر شماره 71 
درخواست كرده بودم تا شهرداري درباره بحث هاي 

مربوط به حمل و نقل توضيح بدهند.
وي ادامه داد: اما همچنان پاسخ اين تذكر داده نشده 
است و من دوباره در صحن ش��ورا به اين تذكر اشاره 
كردم بخشي از اين تذكر هم ناظر به موضوعات قرارداد 
چين است. ما ابهامات زيادي درباره قرارداد چين داريم 

كه همچنان پاسخي دريافت نكرده ايم.


